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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mikor jelennek meg a „műhússal” kapcsolatos 
törvényjavaslatok?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az  atlatszo.hu  oldalon  található  „Egyelőre  árnyékbokszot  vív  a  műhús  ellen  Nagy  István
agrárminiszter„  című cikkben arról  írnak,  hogy „bár  az Európai  Unióban nincs engedélyezve a
laboratóriumi  műhús forgalmazása,  a  magyar  kormány – biztos,  ami  biztos  alapon – betiltaná.
Legalábbis ezt hangoztatja Ön nagyjából két hónapja, és a téma még a miniszterelnöki évértékelőbe
is belopódzott.  A tervezett jogszabály részleteit, a döntéshozatal folyamatát és a figyelembe vett
szakértői anyagokat azonban sem az Agrárminisztérium, sem a Nemzeti Agrárkamara nem árulta el
az Átlátszó megkeresésére.  A lapunak nyilatkozó iparági és egyéb szereplők azonban még nem
láttak jogszabálytervezetet, és szakmai egyeztetések lefolytatásáról sem tudtak.”:

„A műhús abból a szempontból nem „mű”, hogy valódi húsból készül, azaz élő állatokból kinyert és
azután  laboratóriumi  körülmények  között  felszaporított  sejtszövetekből  állítják  elő.  „Mű”  a
mesterséges  tenyésztési  módszer  miatt  lesz,  amelynek  során  a  sejteket  speciális  táptalajon,
úgynevezett  bioreaktorokban szaporítják fel.  A folyamat végén egy húspéphez, fasírthoz hasonló
végtermék áll elő.

A  laboratóriumi  vagy  tenyésztett  hús  jelenleg  a  világon  csak  Szingapúrban,  Izraelben  és  az
Egyesült  Államokban  hozható  forgalomba,  de  egyelőre  csak  néhány  luxusétteremben  lehet
fogyasztani,  csillagászati  áron.  Az  Európai  Unióban  nem  engedélyezett  ilyen  élelmiszerek
forgalmazása, ennek ellenére nemrégiben Olaszország és Románia is tiltó jogszabályt fogadott el,
az ő példájukat követné most hazánk. A lépésnek nem sok valódi értelme van, hiszen ha az EU a
műhús  engedélyezése  mellett  döntene,  akkor  értelemszerűen  minden  országban  kötelező  lenne
engedélyezni,  amíg  viszont  nem  engedélyezi,  addig  egyetlen  országban  sem  lehet  értékesíteni.
Politikai kommunikációs célokra azonban, így a választások közeledtével, alkalmas témának tűnik.



(…)

Az Átlátszó január elején fordult először az Agrárminisztérium sajtóosztályához a témában. Arról
érdeklődtünk, hogy mikor tervezik benyújtani az említett törvényjavaslatot, mi az Agrárminisztérium
hivatalos  szakmai  álláspontja  a  laboratóriumi  műhús  előállításáról,  és  milyen  információkat,
dokumentumokat  és  kutatási  eredményeket  vettek/vesznek  figyelembe  a  törvényjavaslat
előkészítésekor. Azonban sem ekkor, sem a februárban megismételt megkeresésünkkor nem kaptunk
választ,  a  hivatalosan  megadott  telefont  pedig  egyszer  sem  vették  fel,  pedig  kitartóan
próbálkoztunk. Hasonló kérdésekkel kerestük meg a Nemzeti Agrárkamarát is, de válasz nélkül az
Agrárminisztériumhoz irányítottak

(…)

Éder Tamás, a Magyar Húsiparosok Szövetségének elnöke megkeresésünkre úgy nyilatkozott, hogy
nem  találkozott  jogszabálytervezettel,  és  nem  tud  ilyen  jellegű  szakmai  egyeztetésről  –
szövetségüket nem keresték hivatalosan a kormány részéről. Egyelőre a Hússzövetség nem alakított
ki  szakmai  álláspontot  a  műhússal  kapcsolatos  szabályozásról,  mert  nem ismert  a  kormányzat
elképzelése. A Hússzövetség tömöríti a hazai húsipari szereplők jelentős részét, weboldaluk szerint
tagjaik  dolgozzák  fel  a  hazai  célra  termelt  vágósertések  több  mint  70%-át,  és  a  vágómarha-
termelés  90%-át.  (Éder  Tamás  a  Csányi  Sándor-féle  Bonafarm  Zrt.  vállalati  kapcsolatok  és
kommunikációs igazgatója is egyben.)”

 

Kérdezem Önt:

1. Mikor jelennek meg a „műhússal” kapcsolatos törvényjavaslatok?
2. Mi az Agrárminisztérium hivatalos szakmai álláspontja a laboratóriumi műhús 

előállításáról, és milyen információkat, dokumentumokat és kutatási eredményeket 
vettek/vesznek figyelembe a törvényjavaslat előkészítésekor?

 

Budapest, 2024. március 8.
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